
SVAZ: NA OBCE NESAHAT!
Jak na navrhované sloučení malých obcí s většími pohlíží Svaz 
měst a obcí? Podle předsedy Františka Lukla (45) se očekávaný 
efekt dosažení úspor nemusí dostavit. „Zapomíná se na fakt, že nej-
menší obce jsou spravovány »srdcaři«, kteří pracují jako neuvolnění 
zástupci a zpravidla nemají ani žádného zaměstnance. Personální 
náklady jsou tak při slučování obcí vyšší. Větší obce mají obvykle 
více úkolů, narůstá byrokracie a důraz na procesní stránku správy 
území,“ napsal Lukl Aha!. „Úspora 10 miliard je naprosto vylouče-
ná. V obcích se jejich sloučením nepřestane v noci svítit, pečovat 
o zeleň ani odklízet sníh...“ odmítá doporučení NERV také šéfka 
poslaneckého klubu ANO Alena Schillerová (59). Kritizuje i další 
z návrhů. „Co se týče tichého vína, jeho zdaněním bychom vzhle-
dem k daňové politice sousedních zemí pohřbili moravské vinařství, 
nevybrali víc a ještě přišli o národní bohatství,“ dodala ještě.

Ekonomové míní, vláda mění aneb...

PRAHA (dp, ČTK) – Až rok po 
nehodě byly vytaženy všechny trosky 
z nehody vrtulníku, při které zemřel 
i český miliardář Petr Kellner (†56). 
Co přesně se v roce 2021 stalo, má být 
jasno nejpozději do léta.

Vrak byl vyzvednut v dubnu 2021, 
poslední trosky až v létě 2022. „Přes-
tože trup vrtulníku se po havá-
rii podařilo vyzvednout poměrně 
rychle, u některých důležitých sou-
částí se to kvůli strmému terénu 
a extrémním povětrnostním pod-

mínkám nepodařilo,“ vysvětlil Peter 
C. Knudson, mluvčí Národního úřadu 
pro bezpečnost v dopravě (NTSB). 
Podle něho to zkomplikovalo vyšet-
řování, a proto závěrečná zpráva bude 
dopsána a zveřejněna až letos v létě. 

Vdova po miliardáři Renáta Kellne-
rová (55) se nedávno obrátila na aljaš-
ský soud, aby nehodu znovu prošetřil. 
Podle zveřejněných informací stroj ne-
vyslal po pádu signál o pomoc, a pro-
to údajně i Kellner zemřel, třebaže po 
pádu žil. Pomoc totiž přišla pozdě.

PRAHA (dp) – 
Premiér Petr Fiala 
(58, ODS) opětovně 
navrhne povýšit ře-
ditele Bezpečnostní 
informační služby 
(BIS) Michala Kou-
delku (58). »Frčky« 
generála by mohl získat 
šéf rozvědky už v květnu.

Kabinet má na svém 
příštím programu hned dva 
návrhy na jmenování do 

hodnosti brigádní-
ho generála. Jeden 
předkládá premiér 
a druhý minister-
stvo spravedlnosti. 
„Ano, mohu po-
tvrdit, že jedním 
ze dvou navrže-

ných je jméno ředitele 
BIS, pana Michala Kou-
delky,“ řekl Aha! mluvčí 
vlády Václav Smolka. Po-
výšení by se měl dočkat

také ředitel valdické věz-
nice Jiří Mach. Oba by od 
prezidenta Petra Pavla (61) 
mohli získat nové hodnosti 
o státním svátku 8. května, 
kdy se v Česku slaví Den 
vítězství.

SOUL (jko) – Česko má z ostudy kabát. 
Člen posádky, který byl na cestě s minist-
rem dopravy Martinem Kupkou (47, ODS) 
v Jižní Koreji, tam na letišti v Soulu poplácal 
tamní hygieničku po zadku. Vojenskému lé-
kaři teď hrozí trest. 

Na diplomatické faux paux upozornila MF 
Dnes. Podle ní lékař s hodností podplukov-
níka (jeho jméno redakce Aha! zná) při mě-
ření teploty na letišti v Soulu plácl po pozadí 

korejskou hygieničku. Navíc byl prý pod vli-
vem. Rezort zahraničí je už ve spojení s am-
basádou a snaží se vše co nejrychleji vyřešit. 
„Plně respektujeme nezávislost vyšetřo-
vání na jihokorejské straně. Velvyslanec-
tví poskytuje danému českému občanovi 
standardní konzulární asistenci,“ sdělil 
mluvčí Daniel Drake. Jeho kolega z minister-
stva obrany David Jareš uvedl, že daný lékař 
pracuje pro příspěvkovou organizaci rezortu. 

„Ačkoliv se zřejmě jedná o politováníhod-
né selhání jednotlivce, po důkladném pro-
šetření incidentu bude lékař Ústavu letec-
kého zdravotnictví Praha kázeňsky řešen. 
Přijmeme opatření, aby se podobná situ-
ace už nemohla opakovat,“ napsal v SMS. 
Na trest si ale bude muset hříšník počkat. Po-
dle informací Aha! totiž zůstal v Soulu, kde 
měl být obviněn z nevhodného chování vůči 
vojenskému personálu hostitelské země...

ZDRAŽENÍ
TEPLA A VODY TEPLA A VODY NENÍ OD NÁS!NENÍ OD NÁS!

Vyšetřování Kellnerovy smrti se protahujeVyšetřování Kellnerovy smrti se protahuje

Finální zpráva bude v létě!Finální zpráva bude v létě!
Foto Profimedia.cz

Kellner zemřel v březnu 
2021 po pádu vrtulníku 
na Aljašce.

Fiala navrhne Fiala navrhne 
povýšit Koudelku povýšit Koudelku 
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 Průšvih na ministerské cestě v Koreji Průšvih na ministerské cestě v Koreji

Lékař měl plácnout hygieničkuLékař měl plácnout hygieničku

Podplukovník si podobněPodplukovník si podobně
zadělal na pořádný průšvih.zadělal na pořádný průšvih.

PRAHA (bel) – Tohle že má být sociálně citlivá politika?! 
Někteří členové Národní ekonomické rady vlády (NERV) 
kroutí hlavou nad tím, že se v uniklém materiálu o změ-
nách daňových sazeb teplo či vodné a stočné dostaly do té 
21%. Sami přitom ukazují, kde lépe sehnat peníze.

Po úniku materiálu do médií, 
v němž se mj. zmiňovalo zařazení 
vodného a stočného, tepla, ale i to-
čeného piva v hospodě ze snížené 
do základní sazby daně z přidané 
hodnoty (DPH), si členové kabi-
netu naordinovali bobříka mlčení. 
„Budeme komentovat až defi-
nitivní návrhy... To, co se obje-
vilo, je jedna z nějakých verzí. 
Dohodnuto to bude, až to schválí 
vláda jako taková,“ řekl ve stře-
du vicepremiér a ministr vnitra Vít 
Rakušan (44, STAN). Finální verzi 
všech opatření chce premiér Petr 
Fiala (58, ODS) představit asi za 
měsíc.

Všechno jinak?
Už před několika měsíci 

NERV vládě ukázal, kde 
by šly hledat úspory i nové 
zdroje příjmů. „V té součas-
né situaci jsme jasně na-
psali, že nedoporučujeme 
zvyšovat na základní saz-
bu věci, které jsou sociál-
ně citlivé,“ řekl Aha! jeden 
z členů, Dominik Stroukal. 
Problémem, jak připouští 
i další členka rady Helena 
Horská, jsou právě úvahy 
o přeřazení tepla a vody do vyš-
ší sazby. „Je otázka, zda to není 
právě položka, která je sociálně 
velmi citlivá a zatěžuje rozpočet 

lidí s nízkými příjmy význam-
ným způsobem. Ale ostatní věci, 
ať se bavíme o kultuře, o spole-
čenských akcích atd., to jsou věci, 
které, myslím si, patří právě do 
základní sazby,“ podotkla. 

Víno a obce
Ekonomové naopak vládě radí, 

aby zavedla spotřební daň na tzv. 
tichá vína, která je nyní nulová. 
Z toho by do státní kasy ročně 
mohlo přitéct 2 až 5 miliard korun. 
A navrhují také posvítit si na malé 
obce. „ČR má též zcela dispro-
porční počet volených politiků 
(přes 60 000) a naprosto nad-

průměrné celkové per-
sonální a další výdaje 
na samosprávu v pomě-
ru k celkovým výdajům 
vládního sektoru,“ uvádí 
NERV ve svém doporu-
čení. Pokud by se obce 
s méně než 1000 obyvate-
li sloučily s těmi většími, 
ročně by se mohlo ušetřit 
10 miliard. Stroukal však 
připouští, že na to nejspíš 
nedojde. „Ve chvíli, kdy 
máte vládu složenou ze 
strany, která se jmenu-

je Starostové, tak touto cestou se 
nevydáme. Nicméně to nám ne-
brání nějaký takový návrh při-
pravit,“ uzavírá.

Restauratéři mají 
vlastní řešení
Horská i Stroukal se shodují, že 
zařazení točeného piva do základní, 
21procentní sazby, je správné. Nic-
méně ve stanovisku NERV se uvádí: 
„Změna sazeb daně má vysoké politické riziko a nízký 
potenciál příjmů.“ Výnos by činil necelou půl miliardu 
korun. Asociace malých a středních podniků chce se 
zástupci vlády jednat o tom, aby byla současná druhá 
snížená sazba 10 % na pivo, jídlo a nealko konzumované 
v provozovnách zachována aspoň do konce roku 2025. 
Podnikatelé by tak získali čas na vyhodnocení byznyso-
vého modelu. Následně ji navrhují zvednout na 13 %.

Pivo s rizikem

Malebná obec Malá Úpa 
má jen 144 obyvatel.

Zdanit, 
nebo 

nezdanit 
i víno?

Foto Aha! – T. Tran, J. Nováček, Profimedia, Twitter
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Šéf BIS Koudelka.Šéf BIS Koudelka.

NERV:

...posviťte si na víno a vesnice
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